



# UAPS Union for African Population Studies

## UEPA Union pour l'Etude de la Population Africaine

Email: [uaps@uaps-uepa.org](mailto:uaps@uaps-uepa.org) Website: [www.uaps-uepa.org](http://www.uaps-uepa.org)

Union for African Population Studies Secretariat  
E. N. Omaboe Building, RIPS/ISSER Complex  
University of Ghana, Legon, Accra - Ghana  
Postal Box LG 96, Legon,

Tel: +233 (0) 302 500274; +233 (0) 303 976266 Ext:155/157

### SEXUAL REPRODUCTIVE HEALTH AND RIGHTS/FAMILY PLANNING

#### CONCEPT NOTE

Improving access to high-quality sexual and reproductive health (SRH) information and services, including family planning (FP) is central to the global developmental agenda including the International Conference on Population and Development (ICPD, 1994), and target 3.7 of the Sustainable Development Goals (SDGs). The Africa developmental agenda of the revised Maputo Platform of Action (MPoA 2016–2030<sup>1</sup>), and the Africa Union (AU) Agenda 2063 identify universal access to sexual and reproductive health, including family planning, as a priority within the development agenda. There is a convergence of evidence on the linkages between socio-economic statuses including poverty, low education status of women and poor sexual and reproductive health outcomes.

A recent publication by the Population Reference Bureau (2022<sup>2</sup>) suggests that there is remarkable increase in access to and use of family planning across sub-Saharan Africa (SSA). However, there are wide variations in the levels of family planning uptake across the countries. According to the report, based on average annual percentage-point increase in modern contraceptive prevalence (mCPR) between the two most recent Demographic and Health Surveys (DHS), 5 countries have been able to make rapid progress (Mozambique, Malawi, Kenya, Rwanda, Madagascar, Ethiopia, Zambia); 5 countries made encouraging progress (Uganda, Mali, Niger, Senegal, Guinea); 7 countries recorded slow progress (Ghana, Burkina Faso, Tanzania, Benin, Liberia, Togo); while 3 countries made little or no progress (Nigeria, Côte d'Ivoire, Democratic Republic of Congo (DRC)).

Besides, there are other nuances across demographic, geographic and policy domains that are important for FP/SRHR across Africa. Adolescents and young people constitute a major sub-group that have unique needs and challenges to access high-quality sexual and reproductive health information and services. There is also a major concern for SRHR/FP needs of the growing urban centers across Africa. The COVID-19 pandemic also brought into perspective new challenges and opportunities to the FP/SRHR landscape in Africa, particularly on the need for innovation and digital technology for improving access to and delivery of services.

This panel provides a platform for advancing intellectual discourses on new ideas and perspectives SRH/FP in Africa. The panel is particularly interested in generating new evidence at national and sub-national levels on SRH/FP levels; Health systems challenges and opportunities to delivering comprehensive sexual and reproductive health and rights, grounded in equity, equality and human rights, integration of comprehensive SRHR services in universal health coverage (UHC) reforms, and intersections between SRHR, maternal, newborn and child health (MNCH), mental health and climate change. The panel is also interested in providing mentorship support for early/mid-career researchers in Africa. The panel will host 2 conferences in year 2023 (one virtual and one physical) and produce a special volume of the Journal for African Population Study (JAPS).

We invite contributions/submissions from researchers across Africa.

<sup>1</sup> [https://au.int/sites/default/files/documents/30921-doc-srhr\\_english\\_0.pdf](https://au.int/sites/default/files/documents/30921-doc-srhr_english_0.pdf)

<sup>2</sup> <https://2022-family-planning-review.prb.org/>



# UAPS Union for African Population Studies

## UEPA Union pour l'Etude de la Population Africaine

Email: [uaps@uaps-uepa.org](mailto:uaps@uaps-uepa.org) Website: [www.uaps-uepa.org](http://www.uaps-uepa.org)

Union for African Population Studies Secretariat  
E. N. Ombaoe Building, RIPS/ISSER Complex  
University of Ghana, Legon, Accra - Ghana  
Postal Box LG 96, Legon,

Tel: +233 (0) 302 500274; +233 (0) 303 976266 Ext:155/157

### SANTÉ ET DROITS SEXUELS ET REPRODUCTIFS/PLANIFICATION FAMILIALE

#### NOTE DE CONCEPT

L'amélioration de l'accès à des informations et à des services de qualité en matière de santé sexuelle et reproductive (SSR), y compris la planification familiale (PF), est au cœur du programme de développement mondial, notamment de la Conférence internationale sur la population et le développement (CIPD, 1994), et de la cible 3.7 des Objectifs de développement durable (ODD). Le programme de développement de l'Afrique, la Plateforme d'action révisée de Maputo (MPoA 2016-2030), et l'Agenda 2063 de l'Union africaine (UA) identifient l'accès universel à la santé sexuelle et reproductive, y compris la planification familiale, comme une priorité dans le programme de développement. Il existe une convergence de preuves sur les liens entre les statuts socio-économiques, y compris la pauvreté, le faible niveau d'éducation des femmes et les mauvais résultats en matière de santé sexuelle et reproductive.

Une publication récente du Population Reference Bureau (2022) indique que l'accès et l'utilisation du planning familial ont considérablement augmenté en Afrique subsaharienne (ASS). Toutefois, les niveaux d'utilisation de la planification familiale varient considérablement d'un pays à l'autre. Selon le rapport, sur la base de l'augmentation annuelle moyenne en points de pourcentage de la prévalence de la contraception moderne (mCPR) entre les deux enquêtes démographiques et sanitaires (EDS) les plus récentes, 5 pays ont pu réaliser des progrès rapides (Mozambique, Malawi, Kenya, Rwanda, Madagascar, Éthiopie, Zambie) ; 5 pays ont fait des progrès encourageants (Ouganda, Mali, Niger, Sénégal, Guinée) ; 7 pays ont enregistré des progrès lents (Ghana, Burkina Faso, Tanzanie, Bénin, Liberia, Togo) ; tandis que 3 pays ont fait peu ou pas de progrès (Nigeria, Côte d'Ivoire, République démocratique du Congo (RDC)).

En outre, il existe d'autres nuances dans les domaines démographique, géographique et politique qui sont importantes pour la SSR/PF en Afrique. Les adolescents et les jeunes constituent un sous-groupe majeur qui a des besoins et des défis uniques pour accéder à des informations et des services de santé sexuelle et reproductive de qualité. Il existe également une préoccupation majeure pour les besoins en matière de SSR/PF des centres urbains en pleine expansion à travers l'Afrique. La pandémie de COVID-19 a également mis en perspective de nouveaux défis et opportunités à considérer, notamment le besoin d'innovations et de technologie numérique pour améliorer l'accès et la prestation de services.

Ce panel offre une plateforme pour faire avancer les discours intellectuels sur les nouvelles idées et perspectives de la SSR/PF en Afrique. Le panel est particulièrement intéressé par la génération de nouvelles preuves aux niveaux national et sous-national sur les niveaux de la SSR/PF ; sur les défis et les opportunités des systèmes de santé pour fournir des services complets, fondés sur l'équité, l'égalité et les droits de l'homme ; sur l'intégration de services complets de SSR dans les réformes de la couverture sanitaire universelle (CSU), et sur les intersections entre la SSR, la santé maternelle, néonatale et infantile (SMNI), la santé mentale et le changement climatique. Le groupe est également intéressé à fournir un mentorat aux chercheur(e)s africain(e)s en début ou en milieu de carrière. Le groupe organisera deux conférences en 2023 (une virtuelle et une physique) et produira un volume spécial dans la revue Étude de la Population Africaine (JAPS).

Nous invitons les chercheur(e)s de toute l'Afrique à nous faire parvenir leurs contributions/soumissions.